
World School Bank (JoHo): lesmateriaal (Duitse grammatica) gedoneerd door Daphne Schram

Tijdsvormen 

1. Präsens: tegenwoordige tijd 
ich stam+e
du stam+st
er stam+t
wir stam+en
ihr stam+t
sie stam+en
uitzondering van de onregelmatige werkwoorden 

2. Präteritum: verleden tijd 
ich stam+te
du stam+test
er stam+te
wir stam+ten
ihr stam+tet
sie stam+ten
uitzondering van de onregelmatige werkwoorden

3. Perfekt (particip II): voltooid deelwoord
ge+stam+t 
onregelmatig ge+stam+en 

4. Plusquamperfekt: voltooide tijd 
haben/sein+ ge-stam-t 

5. Futur I: toekomstige tegenwoordige tijd 
werden+infinitive 
ich werde infinitive 
du wirst infinitive 
er wird infinitive 
wir werden infinitive 
ihr werdet infinitive
sie werden infinitive

6. Futur II: toekomstige voltooid tegenwoordige tijd 
werden+perfekt+infinitive haben/sein 
ich werde gemacht haben 
du wirst gemacht haben 
er wird gemacht haben 
wir werden gemacht haben 
ihr werdet gemacht haben 
sie werden gemacht haben 
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Konjunktiv 

1. Konjunktiv I präsens
ich mache 
du machest 
er mache
wir machen
ihr machet 
sie machen 

2.  Konjunktiv II präsens 
indien mogelijk; umlaut op de klinker 
ich machte 
du machtest 
er machte
wir machten 
ihr machtet 
sie machten 

3. Konjunktiv I perfekt 
er habe gemacht 

4. Konjunktiv II perfekt 
er hätte gemacht 

5. Konjunktiv I futur 
er werde machen 

6. Konjunktiv II futur 
er würde machen 

7. Konjunktiv I futur II 
er werde gemacht haben 

8. Konjunktiv II futur II 
er würde gemacht haben 

Passiv:  Tijdsvormen 
1. Indirect Präsens 

er wird gesehen 
2. Indirect Präteritum 

er wurde gesehen
3. Indirect perfekt 

er ist gesehen worden
(hij is gezien geweest) 

4. Indirect plusquamperfekt 
er was gesehen worden 
(hij was gezien geweest) 

5. Indirect Futur I 
er wird gesehen werden 
(hij zal zijn gezien)

6. Indirect Futur II 
er war gesehen worden sein
(hij zou gezien zijn geweest)

Passiv: konjunktiv 
1. Indirecte Konj I präsens 

er werde gesehen 
2. Indirecte Konj. II Präsens 

er würde gesehen 
3. Indirecte Konj. I Perfekt 

er sei gesehen worden
4. Indirecte konj. II Perfekt 

er wäre gesehen worden 
5. Indirecte konj. I futur 

er werde gesehen werden 
6. Indirecte konj. II futur 

er würde gesehen werden 
7. Indirecte Konj. I futur II 

er werde gesehen worden sein 
8. Indirecte Konj. II futur II 

er würde gesehen worden sein 
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Bijvoeglijke naamwoorden

Staat er ‘ein’ of ‘der’ voor? 
   /                             \
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Dem 
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Den 
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Meervoud
sterk ein- groep der-groep
gute keine guten die guten
guter keiner guten der guten
guten keinen guten den guten
gute keine guten die guten 

|  Der die of das? 

Mannelijke woorden: 
* woorden die eindigen op ig, ich, ing, ismus, ling

* woorden afgeleid van werkwoorden
* dagen, maanden en jaren 
* Hemelsrichtingen; Noord, oost, zuid en west
* betaalmiddelen
* auto(merken)
* alcoholische dranken 
Vrouwelijke woorden: 
* woorden die op een –e eindigen 
* woorden die op ei, heit, keit, ung, schaft eindigen 
* schepen en vliegtuigen 
* telwoorden 
Onzijdige woorden:
* woorden met de vorm ge…e 
* verkleinwoorden 
* letter 
* metalen 

Verbuiging van het zelfstanding naamwoord (in klassen)  

Klasse 1. Mannelijk enkelvoud 
Der Beruf 
Des Beruf(e)s Bijna alle mannelijke (en onzijdige) woorden +(e)s 
Dem Beruf(e) Soms +e, verdwijnt steeds meer 
Den Beruf

* Woorden die op –us en –os eindigen krijgen geen –s bij genitiv 
* Z.n.w. waarvan de meervoudsvorm niet op een –n eindigt, krijgen bij de derde 
naamval meervoud een –n. 
* woorden die een –s in het meervoud krijgen, krijgen geen –n erbij. 
Klasse 2. Mannelijk enkelvoud 
Zwakke zelfstandige naamwoorden (groep van 7x) 
                                                                                
Je krijgt 7 keer +en, namelijk bij alle.meervoudsvormen en bij G, D en A. 
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Der Elefant die Elefanten
Des Elefanten der Elefanten
Dem Elefanten der Elefanten
Den Elefanten die Elefanten 
* persoons- en dierennamen (der Kollege) 
* nationaliteiten (der Brite)
* vreemde persoonsnamen (der Architekt) 
* overige persoons- en dierennamen (der Prinz)
* Zaaknamen die op –at, -ant, -et, en –it eindigen (der Automat) 

I Uitzondering:der Herr (der Herr, des Herrn, die Herren)
II Uitzondering: uitgang-(e)ns in de tweede naamval (Klassen 1/2)
7 woorden (M, e.v.): - der Buchstabe (des Buchstabens, dem Buchstaben) 

      - der Friede (des Friedens, dem Frieden)
       - der Funke (des Funkens, dem Funken) 

      - der Gedanke (des Gedankens, dem Gedanken) 
      - der Glaube (des Glaubens, dem Glauben) 
      - der Name (des Namens, dem Namen) 
      - der Wille (des Willens, dem Willen) 

1 woord (O, e.v.): Das Herz (des Herzens, dem Herzen, das Herz) 
Klasse 3
Die Frau
der Frau
der Frau
die Frau 

* alle vrouwelijke woorden
* alle mannelijke woorden die eindigen op –us en –os 
Meervoud 
opties 
*uitgang: +(e)n, +e, +er, +s of geen uitgang erbij 
* wel/geen umlaut (als er in e.v. een a,u,o of au staat) 

Mannelijke woorden 
Vaak +e en +umlaut 

Onzijdige woorden
Vaak +e zonder umlaut 

Vrouwelijke woorden 
vaak +(e)n geen umlaut 

Uitzonderingen 
Vrouwelijke woorden met +e en +umlaut 
die Angst die Laus 
die Ausflucht die Macht 
die Braut die Maus
die Brust die Nacht
die Faust die Not
die Frucht die Nuss
die Gans die Stadt 
die Hand die Wand
die Kraft die Wurst
die Kuh die …. Kunft (Auskünfte, Einkünfte etc) 
die Kunst 
die Lust 22 totaal

Mannelijke woorden met +e zonder Umlaut 
der Aal der Ort
der Abend der Pfad 
der Beruf der Pol
der Besuch der Punkt
der Bus der Schuft 
der Charakter der Schuh
der Dolch der Stoff
der Erfolg der Tag
der Fund der Verlust 
Der Gurt der Versuch 
der Monat der Wal 
der Mord 23 totaal 
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Mannelijke woorden met +en geen umlaut 

der Dämon der Schmerz 
der Dorn der See
der Fleck der Staat
der Mastder Stachel 
der Muskel der Strahl 
der Nervder Untertan
der Pantoffel der Vetter 
der Psalm der Zins 16 totaal 

Onzijdige woorden +en geen umlaut 

das Auge das Interesse 
das Bett das Juwel
das Ende das Herz 
das Hemd das Ohr
das Insect das Verb 10 totaal 

• Mannelijke woorden eindigent op –or: +en 
• Woorden eindigend op –ismus of –us: us/ismus vervangen met –en 
• Vrouwelijke woorden eindigend op –a of –is: vervangen door –en 
• Onzijdige woorden eindigend op –um: vervangen door –en 

Engelse woorden +s

| Verkleinwoorden
+chen of +lein 

* wanneer een woord al eindigt op ch of sch-> +lein 
anders +chen

| Wanneer men een lidwoord benadrukt 
ik wil graag DAT boek 

der die das die
desser deren dessen deren
dem der dem denen
den die das die

| Wanneer men een vraag benadrukt 
WELK boek wil je?  WIE wil je spreken? 
(wer=wie; was=wat) 

wer was
wessen wessen
wem -
wen was
| Betrekkelijke voornaamwoorden 
De man, die dat boek leest 

Der Mann, der das Buch liest. 
Die Frau, die das Buch liest. 
Das Kind, die das Buch liest. 

Woordjes leren

Landeskunde Samenvatting ergens vandaan halen (JoHo?) 


